

Biesemans Romain

Doctoral Researcher in Political Science / Teaching Assistant in Political Science Université libre de Bruxelles (ULB), Brussels, Belgium



1. General information

Born: 20/08/1997, Brussels (Belgium)

Professional address: Université libre de Bruxelles, Avenue F.D. Roosevelt 50, CP124, 1050 Bruxelles romain.biesemans@ulb.be | +32 472615195

2. Scientific affiliations

- Center for the Study of Politics (Cevipol), Political Science Department of the Université libre de Bruxelles (SciencePo ULB)
- TRANSFO – Research Center for Social Change (ULB-Charleroi)
- STRIGES (Structure de recherche interdisciplinaire sur le genre, l'égalité et la sexualité), Maison des sciences humaines (ULB)

3. Academic experience

- 2022 - ongoing: Doctoral Researcher – Center for the Study of Politics (Cevipol – ULB)
- 2022 - ongoing: Teaching assistant – Political Science department (ULB)
- May 2025 - June 2025: Visiting research stay at UVic (Spain)
- 2024 - Ongoing: Member of the Board of Directors of the Belgian French-speaking Association of Political Science (ABSP)
- 2023 - ongoing: Editor of the Academic of the Belgian French-speaking Association of Political Science (ABSP)

4. Ongoing research projects

Doctoral research under the supervision of Dr. Caroline Close (ULB): *Gender and Party Politics: Shaping Competition and Discourse in Belgium and Spain.*

5. University education

- 2022 - ongoing : Doctoral program in Political and Social Science – Université libre de Bruxelles (ULB)
- 2019 - 2021: Master thesis under the supervision of Dr. Jean-Michel De Waele (ULB) : A Rainbow Membership? The Evolution of LGBT Rights in Croatia since 2013 (in French)
- 2019 - 2021: Master in Political Science (ULB), Great Distinction
- September 2020 - January 2021: Erasmus internship – Udruga Mladih U EU (Sibenik, Croatia)
- 2016 - 2019: Bachelor in Communication (Université Saint-Louis Bruxelles), Distinction
- January 2018 – June 2018: Erasmus – Corvinus University Budapest (Hungary)
- 2015 - 2018: Bachelor in Political Science (Université Saint-Louis Bruxelles), Distinction

6. Publications Scientific articles

- Biesemans, R., Delespaul, D., & Talukder, D. (2025). Federal and regional elections in Belgium, 9 June 2024. *Electoral Bulletins of the European Union*, (5).
- Biesemans, R. (2023). Une adhésion synonyme d'arc en ciel? L'évolution de la situation des personnes LGBT en Croatie depuis 2013. *CEVIPOL Working Papers*, (2), 2-36.

7. Other publications

- Gemander, A., Wasinski, C., Biesemans, R., & Vertongen, Y. L. (2025). Décoder l'Arizona (3/4): un néolibéralisme aux accents autoritaires. *Politique (Bruxelles)*.
- Close, C., Biesemans, R., & Lefevre, J. (2024). Media note on issue salience. *EOS NotLikeUs Project Media Note*.
- Delwit, P., Biesemans, R., Vandeleene, A., & Van Haute, E. (2024). Les dynamiques du vote à Bruxelles le 9 juin 2024. Premiers éléments.
- Biesemans, R. (2024). Quand les nuages tentent de s'entremêler à l'arc-en-ciel: L'extrême droite et les personnes LGBTQIA+. *Les cahiers du libre examen*, 1(1), 53-56.

8. Presentations in conferences/workshops/etc.

- Biesemans, R. (2025). Shifting Agendas: A Longitudinal Analysis of Party Manifestos on LGBTQIA+ Issues in Spain (2008–2023), Paper session presented at European Consortium for Political Research General Conference (2025: 29/08/2025: Thessaloniki).
- Biesemans, R. (2025). LGBTQIA+ Issues in Belgian Party Politics: Dynamics and Evolution. Paper session presented at the International Political Science Association Conference (2025: 13/07/2025: Seoul)
- Biesemans, R. (2025). Antifeminisme i extrema dreita. Paper session presented at seminari interuniversitari organized in Universidad de Barcelona by the Universidad de Barcelona and the UVic.
- Biesemans, R., Van Haute, E., & Delwit, P. (2024). Les dynamiques du vote à Bruxelles le 9 juin 2024: Premiers éléments. Paper session presented at Journée Interdisciplinaire de la recherche et de l'enseignement sur Bruxelles.
- Biesemans, R., & Gustin, A. (2024). Different party families, same opposition to gender equality?: A comparative analysis of conservative and far right parties in Belgium and Spain. Paper session presented at European Consortium for Political Research General Conference (2024: 14/08/2024: Dublin).
- Biesemans, R., & Gustin, A. (2024). Different party families, same opposition to gender equality?:

A comparative analysis of conservative and far right parties in Belgium and Spain. Paper session presented at The European Conference on Politics and Gender (ECPG) (2024: 09/07/2024: Ghent).

- Biesemans, R. (2024). The copy and the original ? Anti-gender politics in Spain: a comparative analysis of VOX and Partido Popular. Paper session presented at Congrès Triennal de l'ABSP 2024 (01-02-2024: Liège).
- Biesemans, R. (2023). Anti-genderism in Spanish politics: a comparative analysis of VOX and Partido Popular. Paper session presented at mid-term conference of ESA RN Sexuality (23: 28/29-09-2023: Zagreb).
- Biesemans, R. (2023). La mobilisation des thématiques de genre par Marine Le Pen lors des élections présidentielles françaises de 2022. Paper session presented at Canadian Political Science Association 2023 Annual Conference Programme (01 juin 2023: Toronto).
- Biesemans, R. (2023). LGBTQIA+ et droite radicale. Paper session presented at Table ronde "Extrême droite et genre(s)" (27 mars 2023: Charleroi).
- Biesemans, R. (2022). Analyse de la mobilisation des questions de genre par VOX lors des élections au Parlement d'Andalousie de 2022. Paper session presented at Atelier Genre & Politique(s) de l'ABSP (22 septembre 2022: En ligne).
- Biesemans, R. (2021). L'évolution de la situation des personnes LGBT+ en Croatie depuis 2013: Étude de la diffusion des normes LGBT+ à travers le processus d'eupéanisation dans un contexte post-adhésion. Paper session presented at Après-midi de rentrée TRANSFO (10 septembre 2021: Charleroi)

8. Panel chair and discussant

- Discussant ECPR panel P275 "LGBTQ+ Equality in Southern Europe II: Contestation and Inclusion", Section organized by the Standing Group "Southern Europe Politics", 29/08/2025.
- Panel chair ECPR panel P404 "Radical right", Open Section, 27/08/2025.
- Discussant ECPR panel P433 "The Far Right, Polarization and Populism and in Southern Europe", Section organized by the Standing Group "Southern Europe Politics", 12/08/2024.
- Panel chair during the afternoon of the section organized by the Working Group on Gender & Politics of the ABSP at the ABSP Congress, 01/02/2024.

10. Teaching activities

- 2022 – ongoing : Etudes approfondies en science politique/Master thesis seminar (Poli-D404) Etudes approfondies de science politique /Master Thesis Seminar - ULB
- 2021- ongoing : Introduction à la science politique (POLI-D1711) Introduction à la science politique - ULB
- 2021- ongoing : Histoire de la pensée politique (HIST-D2705) Histoire de la pensée politique - ULB
- 2021 - ongoing : Introduction à la recherche en sciences sociales (SOCA-D1712) Introduction à la méthodologie de la recherche en sciences humaines - ULB

- 2021 - 2022 : Approches méthodiques de questions politiques (POLI-D104) Approches méthodiques de questions politiques - ULB

11. Additional training

- 2024: Summer School on Contentious and Visual content Analysis organized by Scuola Normale
- 2022: Summer School on Comparative Politics organized by MethodsNet
- 2022: Training in the qualitative data analysis software Nvivo organized by TRANSFO-ULB

12. Diffusion activities (Press, Podcasts)

Press:

- Biesemans, R. *Le gouvernement bruxellois risque d'être le dernier à voir le jour*. BX1, 12 juin 2024. Disponible sur : <https://bx1.be/categories/news/le-gouvernement-bruxellois-risque-detre-le-dernier-a-voir-le-jour>.
- Biesemans, R. *Communes 2024 : Les principaux enseignements à Bruxelles*. Le Soir, 14 octobre 2024. Disponible sur : <https://www.lesoir.be/629371/article/2024-10-14/communes-2024-les-principaux-enseignements-bruxelles>.
- Biesemans, R. *Dans l'opposition partout sauf à Bruxelles : le double jeu dangereux du PS*. Le Vif, 2024. Disponible sur : <https://www.levif.be/belgique/politique/dans-lopposition-partout-sauf-a-bruxelles-le-double-jeu-dangereux-du-ps>.
- Biesemans, R. *Communes 2024 : Ce qu'il faut retenir au lendemain du scrutin*. Le Soir, 2024. Disponible sur : https://www.lesoir.be/videos/a_la_une/communes-2024-ce-qu'il-faut-retenir-au-lendemain-du-scrutin.
- Biesemans, R. *Élections communales 2024 : Tous les résultats à Bruxelles (carte interactive)*. Le Vif, 2024. Disponible sur : <https://www.levif.be/belgique/politique/communes/elections-communales-2024-tous-les-resultats-a-bruxelles-carte-interactive>.
- Biesemans, R. *Comment ont voté les jeunes francophones aux dernières élections ? Ce que révèle le fossé entre Bruxelles et la Wallonie*. Le Vif, 2024. Disponible sur : <https://www.levif.be/belgique/politique/comment-ont-vote-les-jeunes-francophones-aux-dernieres-elections-ce-que-revele-le-fosse-entre-bruxelles-et-la-wallonie>.
- Biesemans, R. *Un premier bourgmestre PTB à Molenbeek : Pourquoi les marxistes visent cette commune bruxelloise*. Le Vif, 2024. Disponible sur : <https://www.levif.be/belgique/un-premier-bourgmestre-ptb-a-molenbeek-pourquoi-les-marxistes-visent-cette-commune-bruxelloise>.
- Biesemans, R. *La débâcle de la N-VA aux communales bruxelloises fait bouger les lignes dans les négociations d'un gouvernement bruxellois*. Le Vif, 2024. Disponible sur : <https://www.levif.be/belgique/politique/la-debacle-de-la-n-va-aux-communales-bruxelloises-fait-bouger-les-lignes-dans-les-negociations-dun-gouvernement-bruxellois>.
- Biesemans, R. *Communes 2024 : Les principaux enseignements en Wallonie*. Le Soir, 2024. Disponible sur : https://www.lesoir.be/videos/a_la_une/communes-2024-les-principaux-enseignements-en-wallonie.

Podcast :

- Biesemans, R. *Podcast "Homonationalisme"*. Tels Quels, 2024. Disponible sur : <https://open.spotify.com/episode/2f3dpiMOZrTGrwaHTFNlgt>.
- Biesemans, R. *Podcast "Communes 2024 : Les principaux enseignements"*. Le Soir, 2024.

Disponible sur : <https://open.spotify.com/episode/3iT1gZNxArtCSwpjiiJiM9w>.

Presentations

- Conference “femmes et extrême droite”, by UNamur, 08/04/2025, Namur, Belgium.
- Conference “Quand les nuages tentent de s’entremêler à l’arc-en-ciel: L’extrême droite et les personnes LGBTQIA+”, by Librex ULB, 27/02/2024, Brussels, Belgium.
- Conference “Ca se décrypte: Genre et extrême droite” organized by the CAL Brussels, 23/11/2023, Brussels, Belgium.
- Round table “Extrême droite et genre(s)” organized in the context of feminist festival *Femmes de mars* by TRANSFO (ULB), the Working Group on Gender & Politics of the Belgian Frenchspeaking Association of Political Science and CAL Charleroi, 27/03/2023, Charleroi, Belgium.

13. Prizes

- The ABSP Best Paper Award for the paper “Are radical right anti-gender politics so unique? A comparative analysis of conservative and radical right parties in Belgium (N-VA, Vlaams Belang) and Spain (Vox, Partido Popular) co-authored with Archibald Gustin.
- Prize of the Center for the Study of Politics (Cevipol) for one of the best master theses (2021)